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选取黑龙江省63个气象观测站1962-2007年的气温资料,进行了气温变化趋势及空间分布

的分析。结果表明,全省平均气温增幅大于全国增温幅度,最低气温增温速率高于最高气

温增温速率,北部大小兴安岭之间为全省增温最明显区域,日较差为减小趋势。冬季增温

最明显;夏季则变化较小。与全省的变化不同,漠河站秋季最低气温呈现下降趋势。就全

省而言,气候变暖,寒日明显减少,酷日增多,无霜期延长。  

Temperature data from 63 observatories in Heilongjiang Province from 1962 to 

2007 were chosen to analyze the temperature tendency and its spatial 

distribution.The vesult shows that the increasing tendency of average 

temperature is larger than that of whole country,the increasing speed of the 

lowest temperature is faster than that of the highest temperature,and 

especially,the Daxinganling and Xiaoxinganling mountains are the most obvious 

areas of temperature increasing; and the temperature increase in the winter 

seasons is more obvious than that in summer seasons.On the contrary,the lowest 

temperature in Mohe observatory shows the decreasing tendency in 

autumn.Clmiate warming causes the frost days to decrease,and the hottest days 

to increase,and the frost-free seasons to extend. 
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